
Jazeera Airways 4Q23 Earnings  
Conference Call Transcript 
 

 Page 1 of 13 

 

Transcript of Jazeera Airways K.S.C.P. 4Q23 Analysts / Investors 

Conference Call held on Tuesday 06 February 2024 

Mirna:  Hello, everyone. This is Mirna Maher from EFG-Hermes. Welcome to Jazeera 

Airways fourth quarter 2023 results conference call. I'm pleased to be joined 

today by Rohit Ramachandran, Jazeera’s CEO, and Krishnan Balakrishnan, CFO. 

We will first start the call with a presentation from the management side, and 

then we'll open the floor for the Q&A session. Rohit, please go ahead. 

Rohit:  Thank you very much, Mirna, and good afternoon, everyone. Welcome to the 

Jazeera Airways final earnings call for the financial year 2023, and the first in 

calendar year 2024. As is customary, we will discuss, in detail, the results of the 

fourth quarter, and the cumulative full year’s performance. I will provide you 

all with information along the way, as we read through the presentation, and 

then we will have our Q&A session to address all your enquiries. So, let's jump 

in right away and move to slide six. In this slide, we will review the fourth 

quarter operational performance. During the quarter, Jazeera carried close to 

1.1 million passengers with an increase of 17%. This is above the 978,000 that 

we carried in the same quarter of last year.  

Load factor for the quarter was 75.8%, which was slightly below the previous 

year’s 78.7, while aircraft utilization was similar for both quarters, which is the 

normal level of operations that we have for the fourth quarter, despite a larger 

fleet, which I will cover shortly. Yield, which again, follows our discussion for 

the last three earnings calls, was the main challenge, as it dropped more than 

20% from KWD39.9 in the fourth quarter of 2022 to KWD 31.8 in the fourth 

quarter of 2023. Part of this is seasonal, as you know, pertaining to the slow 

traffic of the quarter. But it's mainly driven by the shock to the system created 

on the back of market oversupply, as explained in previous sessions. The impact 

is, indeed, across the board, not just on Jazeera, and I can firmly say that it had 

unfavorable consequences on operations for most airlines in Kuwait 

International Airport. Moving on to the following slide, we see the operational 

performance for the full year.  

Jazeera carried an historic 4.7 million passengers, up 31% from 2022. Load 

factor was slightly higher at 78.2, reflecting an improvement over the previous 

year’s 77%. All year-round utilization increased 4.6% to 13.5 hours, versus 12.9 

hours, while yield came in at 39.6, down from 47.9 in the previous year. The 
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drop in yield is due to two distinct factors. Part of it was driven by the first 

quarter of 2022, where the yield was very high, and it was still affected by traffic 

restrictions, and contributed to a higher yield in 2022. While 2023 was mainly 

affected, as mentioned earlier, by the oversupply in the market. A quick note I 

would like to highlight here is the fact that we are maintaining our operational 

growth, expansion, cost reduction, and investments into the business. 

Regrettably, the hit came from an external factor, which we have been working 

hard to mitigate with all concerned parties, and I will cover in greater detail 

towards the end of my presentation.  

In the coming two slides, we will review the financial performance for the 

fourth quarter, as well as the full year. Jazeera reported revenue of 39.2 million 

in the fourth quarter, compared to 41.3 million in the fourth quarter of 22, 

despite the higher number of passengers carried, and it's driven by the lower 

yield. Accordingly, we reported an operating loss of 6.3 million in the fourth 

quarter, compared to a profit of 0.9 million last year, accompanied by a net loss 

of 7.1 million. On slide nine, we see the comprehensive financial results for the 

full year. Revenue for 2023 came in at 198 million, while operating profit was 

11.8 million and net profit was 6.2 million. It's not the best set of results that 

we were hoping to deliver in a year that was supposed to be one of recovery, 

normalization, and expansion. Unfortunately, a business like ours is exposed to 

haphazard external factors. sometimes suffers from spontaneous unplanned 

changes in regulation.  

From experience, these impacts from external factors are temporary, if the 

business fundamentals are strong, as they are in our case. On this slide, you can 

see the trend of revenue and all the metrics that we have been sharing with 

you consistently through the years, and we show improvement on all fronts for 

the full year of 2023. On a brighter side, Jazeera Terminal T5 operations had 

another solid set of results, showing growth in both top and bottom lines. 

Financial year 2023 revenue came in at 12.6 million, up from 10.2 million in 

2022, driven by more passengers carried, and associated activity that affected 

all revenue streams in the terminal. EBITDA for the year is up 28.6% from the 

previous year at KWD 10.8 million, up from 8.4 million, while net profit 

increased from 7.8 million to 9.6 million this year.  

As a follow-up on the T5 expansion that we discussed in our previous earnings 

call, we are at the very final stages of acquiring the necessary approvals. More 

on that, as I mentioned, towards the end of the presentation. On slide number 
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13, you can see that we maintained our market share at around the 30% mark 

during the year. In fact, on the routes that Jazeera operates, Jazeera 

dramatically improved its market share to 36.2% during the year. Perhaps it's 

also worth noting how we maintained our market share in Egypt, but achieved 

a lower one in South Asia. Part of this was driven by the change in quota 

allocation, as you will recall, between Jazeera and Kuwait Airways that you are 

familiar with. But another way to see this is that the growth from this market, 

in general, is restricted by bilateral capacity, curtailing growth in passenger 

movements.  

Evidently, we moved the exact same number of passengers to the region with 

a minor drop in India routes, replaced by other destinations in South Asia. 

We're also working on reversing the situation, and hopefully, we'll have positive 

news soon. You will note that this presentation actually has two distinct flavors. 

One, which is the past, that is 2023, and a completely different outlook for 

2024, as I will convey towards the end of the presentation. On this slide, we 

cover several key milestones, some of which we were discussing during 

previous calls. Fleet wise, we took delivery of two A320ceo during the third 

quarter, and two in the fourth quarter, a total of four airplanes in the second 

half of the year, bringing the total fleet size to 23. From a cost savings 

perspective, we are working actively on several initiatives. Some are 

progressing, but faced some delays, as we sort out licensing and infrastructure 

facility approvals with the authorities. That is now moving.  

Once fully completed, we expect a significant sustainable and permanent 

reduction in our cost base. Some of these include insourcing wheels and brakes, 

as well as a battery facility for our engineering and maintenance. We're in the 

process of designing and constructing an engineering and maintenance hangar, 

which one's ready in 2025, will conduct C checks and A checks for Jazeera 

aircraft. Currently, most A checks, engine changes, fuel nozzle changes, APU 

changes, and other activities are currently conducted inhouse, while C checks 

are conducted in an outsourced maintenance facility. Several other initiatives 

will yield results, effective 24, and then 25 onwards, such as renegotiation of 

several service contracts, establishing our own catering facility, our own flight 

simulator facility, all of which are currently outsourced to third parties, and 

bringing them inhouse will bring in significant unit cost savings.  

This shows you the evolution of our network over the last four years, a huge 

change, indeed. As I mentioned, I see this presentation as a story of two parts. 
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We have finished with the first part, which is reviewing, as I mentioned earlier, 

a dismal performance from a profit point of view, but a very interesting year of 

2023, where we made significant investments, and extracted efficiencies from 

the business that will bear fruit this year and beyond. Moving to the outlook 

will provide an update on how we see 2024. I'm firmly closing the door on 2023, 

and the new year has begun positively for us. We see a gradual strengthening 

of yield over the last six weeks. January has ended very well for us, and February 

and March look promising. The actual results will, of course, be shared during 

the Q1 call in about three months’ time, but I can share that it is, indeed, a new 

year. 

The recent formation of a dynamic new government in Kuwait has seen decisive 

action in several areas, and that will benefit Kuwaiti carriers. Approvals are 

being received faster, family residency visas have been reopened, visit and 

business visas have been liberalized, and most importantly, they have been 

restricted to national carriers, with indirect carriers not permitted to carry this 

traffic. In addition, the government owned carrier across the street will actually 

be shrinking this year, and they have to return seven airplanes. Similar issues 

are also felt by Indigo, which will have about 100 aircraft grounded this year, 

due to engine issues. Most importantly, the government of Kuwait has taken 

note of the adverse impact of overcapacity in the Kuwait market, and will likely 

calibrate the access of foreign players, in line with demand, rather than 

allowing dumping in the past.  

This is in line with a complete change in the approach of the government over 

the last weeks. In fact, just a day or so ago, the new government and cabinet 

announced an aggressive 100-day action plan, which really believes that the 

private sector is the way in which Kuwait will achieve its goals, especially for 

the employment of about 300,000 Kuwaiti citizens who will enter the workforce 

shortly. In addition, during the last nine months of yield-related chain 

challenges, we have doubled our focus on cost, to make sure that we aim to 

have the lowest unit cost, relative to our size. These cost savings that we 

extract, mainly from optimizing engineering contracts, as well as overheads, 

end up being a permanent benefit to our P&L.  

I will leave it to you all to quantify the potential positive impact of all these 

developments on the business of Jazeera Airways for 2024. And we will, of 

course update you with the outcomes of everything that I've spoken about 

during our next call in three months’ time. On that note, I conclude my section, 
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and leave you with our CFO, Mr Krishnan Balakrishnan, to go through the 

financial section, which we will then follow with our Q&A session. Krishnan, 

over to you.   

Krishnan: Thank you, Rohit. Good afternoon to everyone. If I can go to the next slide, 

primarily all the parameters have already been covered in the previous section 

by Rohit, so I will not repeat, I’ll move onto the next slide, which shows the 

performance of the third quarter. If you look at the operating revenues, Rohit 

if you can please slide to the next one, yes.  

Thank you, Rohit, and good afternoon to everyone. If I can move on to slide 

number 20, which shows parameters of our operations for the fourth quarter, 

as well as the financial year. You will see that all the parameters are moving in 

a positive direction, with the exception of the yield, which Rohit has already 

discussed. So, I'll move on to slide number 21, which shows the fourth quarter 

performance. If you see, the passenger numbers have increased by about 17%, 

and as a result, the revenues went up. However, there was an impact of the 

load factor being lower and the yield being lower than what we saw in the 

previous year same quarter, as a result of which, the operating revenue for the 

quarter was less by about 5%. Expenses were higher by 12.5%, primarily 

because the operations also increased to that extent.  

The terminal revenue was better by 17%, compared to the previous year, same 

quarter, primarily because we had more passengers moving through the 

terminal, and the retail earnings were also very good during this quarter. 

Moving on to the next slide, if you look at the performance for the full year, the 

capacity increase was about 29%, because of which we also saw an increase in 

the passenger numbers. The load factor was also better than the previous year, 

though the yield was not as good, despite the fact that we had an increase in 

revenue year-over-year for the year by about 9%. Expenses were higher by over 

20%, but primarily because our level of operations also increased to that extent. 

Operating profit was lower by 56%, primarily due to the yield. In terms of the 

balance sheet, the cash balance was about 33 million at the end of 2023, as 

compared to 52 million in the year before.  

There was a couple of major reasons. One, we paid dividends of about 17.5 

million, plus also, we had to invest in the PDP for the aircraft, and for the 

engines that we purchased during the year. Fixed assets increased, due to the 

increase in aircraft, the ROU assets also went up. And the other increase was, 
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of course, the PDP that we paid for the aircraft and the engines that we bought. 

In terms of equity, if you see the interim dividends reduced the equity by a 

carrying balance, despite the increase in profit by KWD 6 million. So, primarily, 

this is the only reason for the change in equity status. Then we have the BRENT 

chart that is more for information. And I will hand the baton back to Rohit. 

Thank you.  

Rohit: Thank you very much, Krishnan. We are now open to questions if there are any.  

Mirna:   Thank you. If you'd like to ask a question, please use the raise hand function, 

or you can type your question in the Q&A chat box. We will take the first 

question from -----. Please unmute yourself. 

-----: Thank you for the opportunity. I have a couple of questions. One on the strategy 

overall. In 4Q, we have seen the airline business has made almost KWD 9 million 

of loss if we adjust for the profit of the terminal side. So, Rohit, you have been 

mentioning that you will focus more on the market share or the load factor, 

because you get the terminal business, as well, and more passengers ride 

through it. But does it seem like the strategy is leaving a bit too much of a hole 

in the books, in terms of the loss, the price at which you're selling tickets and 

the loss. So, would you be now looking at maybe maintaining a certain yield, 

even if the load factor falls further? Or is this how you will continue, in terms of 

the strategy, until you see some rationalization of capacity that might happen 

eventually in the coming quarters? So, what's your strategy, perhaps, on the 

first two quarters of this year, going forward?  

Second, on the hedge. How much benefit does Jazeera get, in terms of numbers 

this year on your hedging? And where is it, in terms of have you taken any, or 

what position have you taken on the tax spread? Is it similar to last year? How 

do we look at it? What’s the difference on the spread, where you will be in the 

money and something on that? And finally, you told us to do the math on cost 

cutting, but it’s very tricky. Can you give us some math on what kind of cost 

cutting it is, in terms of what initiatives that we should see on the overall 

business? That's it for now. I may come back later. 

Rohit:  Thank you, -----. It's good to hear from you, as always. So, let me first put on 

record that our strategy has never been, and never will be, that we accept just 

passenger numbers flowing through the airline, just to feed the terminal. The 

bread and butter of the Group is going to be the airline, has been the airline, 
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and the overwhelming focus for us is to make sure that the airline is as highly 

profitable as it has always been. Of course, the terminal is in a very exciting 

business. It's an important part of our business model, and it plays the role of 

being a counterbalance that, during the period that the airline faces some 

temporary challenges, the terminal is a very resilient business that supports the 

Group. And that's very obvious in the last, shall we say, two or three quarters.  

  However, what's very important for us is if we are faced with a situation where 

market forces have gone awry, and temporarily, there's a huge overcapacity in 

the market, it's better for us, as an airline, to make sure that we maintain our 

market share. Because either way, you're going to have a revenue reduction. 

You'll have a revenue reduction by keeping your yield up and losing passengers, 

or you're going to have a revenue reduction by carrying the passengers at a 

lower price. Faced with these two, both adverse circumstances, it's better for 

an airline, temporarily, to make sure you protect market share, and maintain 

your hold on the business, maintain your relationship with passengers, keep 

the wheels turning, and that is, perhaps, the statement that you've heard me 

make in the past.  

  Moving forward, our strategy is very much one of maintaining healthy margins 

for the airline, because we believe that if the airline does well, the terminal will 

automatically do well. And that's what I've been seeing for the last six weeks, a 

complete change in the business environment. And this is even before there 

has been any explicit shift on the part of the government, and especially the 

last two weeks, we are also seeing a shift in the direction the government is 

taking to manage capacity for foreign carriers at Kuwait Airport. There will be 

more on that in the days ahead, maximum, a couple of weeks ahead. What's 

important for us to know is there needs to be the right sizing, and there will be 

the right sizing, of capacity for foreign carriers into Kuwait.  

  That is going to be the single biggest game changer that we are already seeing, 

and we will see in an accelerated fashion, as we go through the first quarter, 

and then the second quarter, and of course, the all-important third quarter. So, 

the strategy is unchanged. It is very much one of maintaining healthy margins 

and profitability for the airline, number one, and the terminal automatically 

follows. Regarding the hedge, you know, we don't give out explicit details of 

our hedge, our strike price, as well as the income that we made on the hedge. 

Nevertheless, I can tell you that the hedge, which conforms to 50% of our fuel 

uplift in a year, which is the quantity that was hedged, contributed very nicely 
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in 2023, and will hopefully contribute, in a similar fashion, in 2024, as well. If 

I'm not mistaken, Krishnan, it's in the low seven-digit US dollar figure range. 

Krishnan:  Yes. 

Rohit:  I hope that answers your questions, ------.   

-----:  Thank you. And on the cost-cutting side, is anything that you can give, some 

more light? 

Rohit: I don't believe you'll be able to quantify the internal cost cutting that we made. 

I think my comment was more directed towards the overall business dynamics, 

when you look at yield, seat factor, and cost, all three. The interplay between 

all three, and how that would translate to a Q1 outcome. But the other way out 

is to just wait for our Q1 results. 

-----:  Thank you so much.  

Mirna: Thank you. We had a couple of questions in the chat. The first one, from -----. 

How should we think about the airline business going forward, in terms of 

breakeven yields, oil prices, and sustainable profit from operations? 

Rohit: In a very short answer, -----, and I appreciate your question, good to hear from 

you again, is positive for all three. And I think I'm more convinced about the 

deep foundations that we have laid over the past few years in Jazeera, and I’m 

more convinced about the investments that we have made in fleet, and the 

permanent and sustainable unit costs, the targets that we have set for 

ourselves, that this business is a sustainable, profitable, solid business. Yes, 

every business has challenges, and you have to be resilient to deal with those 

challenges. And I think we demonstrated that while it's been very painful, and 

nobody likes talking about poor quarterly results, we are in it for the long haul, 

for the long term.  

And I think Jazeera’s business for 2024 will demonstrate that despite a 

temporary blip of a quarter or two of, shall we say, disappointing bottom line 

numbers, except for that disappointing bottom line number, every single other 

metric, even in 2023, was moving in the right direction. And I think 2024, 

starting with Q1, you will see an improvement.  
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Mirna: Thank you. The next question is from -----. Were there any one-off losses during 

the quarter? 

Rohit: No, -----. I think it's all operational, as far as I recall. Krishnan, please correct me 

if I'm wrong. 

Krishnan: You're absolutely right. 

Mirna: Okay. The next question, also from -----. Can you please update us on the 

terminal expansion? And what's the expected growth in passengers in 2024, 

2025?  

Rohit: You will recall that even with all the constraints that we had at the terminal, 

Rajat, in 2023, we carried 4.7 million passengers. Just to remind everybody, 

when this terminal was built, it was built with the expectation that Jazeera was 

at 1.8 million passengers, even with expansion of the airline, it will go to two, 

two and a half million. We are now, with all the improvements that we've made 

in the existing terminal, the additional gates, the additional check-in counters, 

it's now reached 4.7 million. The new T5 extension will take that all the way up 

to six, and with some further enhancements, perhaps even 6.5. And the latest 

that I understand, we have crossed three regulatory approvals, and we still 

have two important regulatory approvals yet to be obtained. 

A lot of these delays, honestly speaking, are not unique to Jazeera. There have 

been a lot of approvals from various government departments that were in 

limbo over the last, I would say, 12 months of slow activity, as far as 

government approvals were concerned. We see this has now been changed in 

the last few weeks, and we're getting approvals for various things, one after the 

other, and I expect that within Q1, all the necessary approvals will be sought 

and received. 

 Mirna: Thank you. The next question is from -----. Can you please elaborate on the 

increase in operating expenses? And how will that be managed going forward 

to maintain operating margins? Should we consider the yield as the new norm, 

given the increased competition? 

Rohit: -----, our operational expenses that you saw for Q4 are directly in line with our 

operations, which is the number of flights that we fly, the distance that we fly, 

which is called stage length, as well as the number of block hours that the 

aeroplanes are flying. It's a function of a certain amount of fixed costs, and a 
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certain amount of variable costs. Variable costs include, of course, fuel, crew 

allowances, landing and parking, overflying, and so on. And of course, you're 

aware of the fixed costs. In terms of what has increased in operating costs over 

the previous years, they're largely to do with countries increasing their landing 

and parking fees, the ground handling fees, the overflying charges, and so on. 

A lot of these are being actively negotiated, we are fighting back. We don't like 

a single penny to go out more than necessary.  

   But in some cases, it is, more or less, a monopoly. For example, Doha is an 

interesting example, where an A320 narrow body turnaround in Doha airport 

actually costs more for ground handling than Heathrow in London, and that's 

because it's a monopoly ground handler in Doha. So, we have to actively engage 

with the ground handler, and find ways, because we don't have an alternative. 

And if it doesn't meet our requirements, we may walk away. Other than that, 

every single quarter, you will find our unit costs for various line items on the 

cost side dropping, particularly on the engineering and maintenance. I'm not 

overly concerned that our operating costs are out of whack. There are 

improvements that will come with scale, and we are getting our 24th airplane 

in April, end of April, early May, and that will further optimize our cost 

structure.  

You also had one more question regarding whether the yields that you saw in 

2023, particularly Q4, I assume, is the new normal. I would say, no. I would say, 

those yields are exceptionally low, and due to overcapacity. And I think the new 

normal will be perhaps what you start seeing from Q2 of this year onwards once 

capacity into Kuwait Airport is rationalized for foreign airlines.  

Mirna: We have two more questions from ----- in the chat. Can you please update us 

on the DGCA quarter status and implications? I think the cut to Jazeera’s 

quarter from 40% to 25% on uncertain routes. 

Rohit: You're talking about the traffic rights to India? Yes. That was done early in 2023. 

I think the last week of December 2022. And this is something that we believe 

was unfair, and this is something that we have appealed against. It's still being 

discussed and debated, but I add this to the list of the several items that did not 

move forward, because there was no engagement, or not enough decision 

making by various levels in the government. We believe this will, again, be 

reviewed, and I think in the interest of fairness, it will revert to 60 – 40. I'm not 

able to commit to exactly when, but I'm very confident that the merit of the 
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argument is on our side, and it will revert, at some part, during the early part 

of this year. 

Mirna: Thank you. The next question is also from -----. Can you please update us on T6 

and the Saudi JV? 

Rohit: I have nothing further to report on T6, -------. I add that, again, to the category 

of pending approvals from the government. But I'm more hopeful today about 

receiving that last set of approvals, than I was, I would say, a quarter ago. 

Regarding Saudi, it's a very strange situation. We had participated in the tender 

for the hub carrier in Dammam, and there was a notification, from the regulator 

in Saudi Arabia, sometime in December, that this entire tender process has 

been nullified, so they didn't award that to anybody. On the contrary, they said 

there will be a new tender, which they issued subsequently. We are, again, 

participating in that tender. I think the deadline for that as the middle of this 

month to submit it, we will be submitting it. We believe we have the best 

credentials and the best business plan for that. But who knows?  

 This is a tender process. I'm sure that they have various considerations. In terms 

of the business plan and what we can do for the eastern province of Saudi 

Arabia, we believe that we have the best credentials. But I rate our chances at 

about 50 – 50. You know, from the many, many conversations that we have 

had, that I am, shall we say, conservative. I try to give a balanced view of our 

business and the outlook, and I believe it's about 50 – 50. Having said that, we 

have another three hubs that we are evaluating, and all of them are as exciting, 

or even more exciting, than the one that you just queried about, which his 

Dammam. 

Mirna: Thank you. The next question is from ------. What has been the debt movement 

Q on Q, given the increase in cash by 17 million? 

Krishnan: Okay. So, what happened was we drew down some loans in 2023, towards the 

end of the year, about 26 million, and we also took an overdraft of about five 

and a half million, and that is what is reflected in the books at the end of the 

year. Primarily, to fund the Capex that we incurred, which is about KWD 34 

million that we spent on the purchase of aircraft and engines. 

Rohit: All the pre-delivery payments for the aircraft, as well as the engines that we 

purchased, we purchased from our own cash, which is normally not done. So, 

we brought in a little bit of balance between cash and a little bit of debt. 
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Mirna: Thank you. The next question is from -----. Given that many of the government 

changes have yet to kick in, what are the main reasons for the improvement in 

yields and operating environment in Jan and Feb? 

Rohit: That’s a very, very correct observation. And the answer to that is, towards the 

end of November, early December, while we were planning, because we plan 

for the worst, and we want to make sure that assuming there was no 

improvement in the market scenario, there is no improvement in the 

environment, assuming there is no improvement in yield, how do we maintain 

and enhance our margins? And we made some fairly major changes to our 

network, in terms of frequencies, in terms of operating more to profitable 

routes, and reducing some of the operation to routes that became loss making, 

because the yields went down. They were profitable earlier, but for example, 

Bangladesh. We changed frequency to Dhaka, we cut operations to Chittagong, 

we reduced operations to Kathmandu, and so on and so forth.  

On its own, these changes improved the business fundamentals of these 

routes. And then we saw further improvement in sentiment with people 

travelling. There was a peak, and that was expected with the Arabic school 

holidays in Kuwait. But we also see this in other markets. And I think that with 

a combination of more aggressive sales and marketing efforts, with the right 

sizing of our network, you will see an improvement organically in yield and seat 

factor. One of the things I want to highlight, if you've been tracking Jazeera for 

the last six or seven years, is that every year, you see an improvement in seat 

factors. Towards five, six, seven years, I would say about seven, eight years ago, 

Jazeera would do about a 70% seat factor average as the norm. Today we're 

doing 80% seat factor as the norm. In the case of January, it's even above that. 

So, it's a higher seat factor, better management, better yield management, and 

fine tuning of the network.  

Everything that we will see, in addition, as you correctly observed, with the new 

visas coming in, the residence permits being issued, and other government 

initiatives that are very positive for our industry, that will be over and above 

everything that you see that we have done internally, as well. I hope that 

answers your question. And, Mirna, I'll take my final question now. 

Mirna: The final question is from -----. On the new routes that started during 2023, 

have they faced a challenge, as far as marginal profitability is concerned? 
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Rohit: I would say yes and no. I would say all the routes that we operate in faced 

challenges, due to margins, and that's purely because of yield and overcapacity. 

So, have routes faced challenges? The answer is yes, but that is not restricted 

to new routes. I would say the new routes have performed very well, and as we 

expected, according to their business plan. A good example is Moscow. 

Moscow has exceeded our expectations as a very good destination and 

contributing to our overall profits. And we believe that it's an excellent tourist 

destination, and that is actually demonstrated by the fact that every month, we 

see many thousand Kuwaitis, as well as other GCC citizens, travelling to 

Moscow on Jazeera.  

Even government officials travel to Moscow on Jazeera, because it's really the 

only viable option. And Russia has opened e-visas for Kuwaitis, and indeed, 

most of the GCC, and we are expecting a similar reciprocal privilege to be 

granted by the Ministry of Foreign Affairs in Kuwait for Russian citizens to visit 

Kuwait in light of all these new, positive developments to encourage visitors 

into Kuwait.  

I thank you all for attending this call. And I'm very optimistic about 2024, and I 

look forward to the next call, where we will update you on the actual results for 

the first quarter. Thank you very much for joining us.   

Mirna: Thank you. Thank you, Rohit and Krishnan, and thank you, everyone, for joining. 

This concludes today's call. 
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للرب  ع   الجزيرة ش.م.ك.ع.  ان  طي  كة  بشر المستثمرين   / ر للمحللي  ي 
الهاتفر المؤتمر  نص 

ي يوم الثلاثاء   2023الرابع من عام 
ر
اير  6المنعقد ف  2024فير

نا:  ي لنتائج    مي 
ي المؤتمر الهاتف 

ميس. مرحبًا بكم ف  نا ماهر من المجموعة المالية هير  بكم جميعًا، معكم مير
ً
أهلا

عام   من  الرابع  ان    2023الرب  ع  كة طير راماشاندران    الجزيرة. لشر روهيت  اليوم   ّ إلي ينضم  أن  ي 
يسعدن 

بلاكريشنان والسيد/كريشنان  الجزيرة،  ان  طير كة  لشر التنفيذي  سنبدأ   الرئيس   . المالي القطاع  رئيس 

تقديمي من جانب الإدارة، ثم سننتقل إل جلسة طرح الأسئلة وتقديم الأجوبة.   بعرض 
ً
المؤتمر أولا

ي قدمًا يا روهيت. 
 نرجو المض 

كة     روهيت:  ي للأرباح النهائية لشر
ي المؤتمر الهاتف 

نا، ومساء الخير عليكم جميعًا. مرحبًا بكم ف   لكِ يا مير
ً
شكرا جزيلا

المالية   ان الجزيرة للسنة  ي عام  2023طير
بالتفصيل، 2024، والأول ف  . وكما جرت العادة، سنناقش، 

اكمي   الير والأداء  الرابع  الرب  ع  بالمعلومات  للعامنتائج  جميعًا  سأزودكم  المكالمة.  نتناول  خلال  بينما   ،

ة  ، ثم سننتقل إل جلسة الأسئلة والأجوبة لتناول جميع استفساراتكم. لذا، فلنبدأ مباشر العرض التقديمي

يحة الأداء التشغيلي للرب  ع الرابع. خلال هذا الرب  ع،  
ي هذه الشر

اجع ف  يحة السادسة. سي  وننتقل إل الشر

%، وهذه نسبة تزيد عل عدد الركاب  17مليون راكب بزيادة قدرها    1.1من    نقلت الجزيرة ما يقارب

ي والبالغ عددهم 
 راكب.  978,000الذين نقلناهم خلال الرب  ع ذاته من العام الماض 

ي  75.8بلغ معدل إشغال المقاعد للرب  ع الرابع نسبة  
ي التر

 عن نسبة العام الماض 
ً
%، وهي نسبة تقل قليلا

المستوى 78.7بلغت %  ، وهو  الربعير  لكلا   
ً
مماثلا الطائرات كان  أن معدل تشغيل أسطول  ي حير  

، ف 

ي الرب  ع الرابع، عل الرغم من زيادة حجم  
والذي سأتناول الحديث عنه   الأسطول،الطبيعي لعملياتنا ف 

ة   الثلاثة الأخير الهاتفية  المؤتمرات  ي 
لمناقشتنا ف   

ً
العائد تحديا    للأرباح،بعد قليل. استكمالا فقد شكل 

ا بنسبة تزيد عل  
ً
 حيث شهد انخفاض

ً
دينارًا كويتيًا خلال الرب  ع الرابع من عام   39.9% من  20رئيسيا

،  2023ن عام  دينارًا كويتيًا خلال الرب  ع الرابع م  31.8إل    2022 . ويُعزى جزء من هذا إل النمط الموسمي

كما تعلمون، الذي يتعلق بحركة السفر البطيئة خلال الرب  ع. لكنه يرجع بشكل أساسي إل العبء الذي  

ي المؤتمرات الهاتفية السابقة.  
ي السوق، كما أوضحنا ف 

لحق بالنظام والذي نجم عن زيادة المعروض ف 

التأث ي الواقع، لم يشمل 
 
بأنه قد  وف ي الجزم 

ان الجزيرة فحسب، بل طال الجميع، ويمكنت  كة طير ير شر

. وبالانتقال إل   ي مطار الكويت الدولي
ان ف  كات الطير ترتب عليه عواقب وخيمة عل عمليات معظم شر

يحة التالية، نرى الأداء التشغيلي للعام بأكمله. 
 الشر

، بزيادة تصل إل  4.7نقلت الجزيرة    ي
. بلغ معدل 2022% مقارنة بعام  31ملايير  راكب وهو رقم تاريخ 

 قدرها % 
ً
ا عن العام السابق والذي بلغ نسبة  78.2إشغال المقاعد نسبة أعل قليلا

ً
، مما يعكس تحسن

ساعة  13.5% إل 4.6أسطول الطائرات عل مدار العام بنسبة  تشغيل%. وقد ارتفع معدل 77قدرها 

ي حير  انخفض العائد إل    12.9مقابل  
. ويرجع    47.9من    39.6ساعة، ف  ي

ي خلال العام الماض 
دينار كويتر

، جزء منه كان مدفوعًا بالرب  ع الأول من عام   ي العائد إل عاملير  جليّير 
، حيث شهد  2022الانخفاض ف 

ا، والذي كان لا يزال متأثرًا بالقيود  العائد ارتفاعًا ك ً ي  بير
المفروضة عل حركة السفر، وقد أسهم ذلك ف 

ي عام  
ي    2023. بينما تأثر عام  2022ارتفاع العائد ف 

ا، بزيادة المعروض ف 
ً
، كما ذكرنا سابق بشكل أساسي

 ، ي حقيقة أننا نحافظ عل نمونا التشغيلي
السوق. وأود تسليط الضوء عل ملاحظة شيعة هنا تتمثل ف 

، وهو  وتوسّعنا، وخفض التكاليف، واست  ي ي الأعمال. وللأسف، يعزى الانخفاض إل عامل خارج 
ثماراتنا ف 
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ما كنا نعمل جاهدين عل التخفيف من حدته مع جميع الأطراف المعنية، وسأتناول هذا بمزيد من  

 .  التفصيل بحلول نهاية العرض التقديمي

 عن العام بأكمله. حققت  
ً
 الأداء المالي للرب  ع الرابع، فضلا

يحتير  التاليتير  ي الشر
الجزيرة  سنستعرض ف 

ي الرب  ع الرابع، مقارنة ب     39.2إيرادات بلغت  
ي ف 
ي الرب  ع الرابع من عام   41.3مليون دينار كويتر

ا ف 
ً
مليون

، وكان الدافع وراء ذلك انخفاض العائد. وعليه، 2022 ، عل الرغم من ارتفاع عدد الركاب المنقولير 

الرا  6.3بلغت الخسارة التشغيلية   الرب  ع  ي 
ي ف 
ي    0.9بع، مقارنة بأرباح بلغت  مليون دينار كويتر

مليون ف 

ي خسارة بلغ  
، مع صاف  ي

المالية الشاملة   7.1العام الماض  النتائج  التاسعة  يحة  ي الشر
. نلاحظ ف  ملايير 

ي عام    198للعام بأكمله، حيث بلغت الإيرادات  
ا ف 
ً
ي حير  بلغت الأرباح التشغيلية  2023مليون

  11.8، ف 

ي الرب  ح  
ا وبلغ صاف 

ً
ي تحقيقها ملايير    6.2مليون

ي كنا نأمل ف 
. إنها ليست أفضل مجموعة من النتائج التر

ي والتوسّع. ولسوء الحظ، إن المجال الذي نعمل به  
ض أن يكون عامًا للتعاف  خلال عام كان من المفير

ي التنظيم. 
ات فجائية غير مخطط لها ف  ا من تغيير

ً
ي أحيان

 يتعرض لعوامل خارجية عشوائية، حيث يعان 

ي حال كانت أساسيات العمل    
ات الناجمة عن عوامل خارجية مؤقتة ف  من واقع التجربة، تعد هذه التأثير

ي كنا  
التر المقاييس  إيراداتنا وجميع  اتجاه  يحة ملاحظة  الشر ي هذه 

يمكنكم ف  الحال لدينا.  قوية كما هو 

ا عل جميع ال 
ً
شاركها معكم بشكل مستمر خلال السنوات الماضية، ونلمس تحسن

ُ
  2023جبهات لعام  ن

ق، حققت عمليات صالة الركاب   كة الجزيرة مجموعة قوية   T5بأكمله. وبالنظر إل الجانب المشر بشر

مبت    إيرادات  بلغت  لقد  الأرباح.  ي 
وصاف  إجمالي  من  ي كل 

ف  نموًا  أظهرت  حيث  النتائج،  من  أخرى 

ا، مقارنة ب    12.6  2023لعام    T5الركاب
ً
ي عام    10.2مليون

، وكان الدافع وراء ذلك زيادة  2022ملايير  ف 

ي صالة الركاب. ارتفعت  
، والنشاط المرتبط الذي أثر عل جميع مصادر الإيرادات ف  عدد الركاب المنقولير 

ائب والإهلاك واستهلاك الدين لهذا العام بنسبة   ي 28.6الأرباح قبل الفائدة والض 
% عن العام الماض 

، ارتف  10.8لتصل إل   ي
ي الرب  ح   8.4اعًا عن مليون دينار كويتر

ي حير  ارتفع صاف 
، ف  ي

ي العام الماض 
مليون ف 

ي عام  7.8من 
ي ف 
 مليون هذا العام.  9.6إل  2022مليون دينار كويتر

الركاب     توسّع صالة  متابعة  إطار  ي 
ي    T5وف 

ف  نحن  للأرباح،  السابق  ي 
الهاتف  المؤتمر  ي 

ف  ناقشناه  الذي 

ت  المراحل النهائية من الحصول عل الموافقات اللازمة. وسنتناول هذا الموضوع باستفاضة، كما أشر

يحة رقم   ي الشر
. ف  ا، بحلول نهاية العرض التقديمي

ً
ي  13سابق

، يمكنك ملاحظة أننا حافظنا عل حصتنا ف 

حوالي   عند  كة 30السوق  فيها خطوط شر تسير  ي 
التر للمسارات  بالنسبة  الواقع،  ي 

وف  العام.  % خلال 

ي السوق لتصل إل  
ي حصتها ف 

ا ف  ً ا كبير
ً
% خلال هذا العام. وربما  36.2الجزيرة، حققت الجزيرة تحسن

ي الس 
ي حافظنا بها عل حصتنا ف 

ا ملاحظة الكيفية التر
ً
ي  تجدر أيض

ي مض، ولكننا حققنا حصة أقل ف 
وق ف 

كة   ي تخصيص الحصص، كما تذكرون، بير  شر
الحاصل ف  بالتغيير  جنوب آسيا. وجزء من هذا مدفوع 

ان الجزيرة والخطوط الجوية الكويتية والذي لديكم دراية بشأنه. لكن ثمة طريقة أخرى لملاحظة  طير

ي هذا السوق، بشكل عام، مقيّ 
ي أن النمو ف 

، مما يقلل من   ةالتشغيليد بالطاقة  ذلك تتمثل ف  لكلا الجانبير 

ي تحركات الركاب. 
 النمو ف 

ي المسارات   
ومن الواضح، أننا نقلنا العدد ذاته بالضبط من الركاب إل المنطقة مع انخفاض طفيف ف 

ا عل قلب الوضع بما يصب  
ً
ي جنوب أسيا. ونعمل أيض

ي استعضنا عنها بوجهات أخرى ف 
الهندية، والتر

الت العرض  إيجابية قريبًا. ستلاحظون أن هذا  لدينا أخبار  ي صالحنا، ونأمل أن تكون 
ي  ف 

يتمير  ف  قديمي 

ين. الأول، وهو العام السابق، أي عام   ،  2024، ورؤية مختلفة تمامًا لعام  2023الواقع بطابعير  متمير 
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المراحل  العديد من  يحة  الشر ي هذه 
. ونغطي ف  التقديمي العرض  نهاية  ي 

الذي سأوضحه ف  النحو  عل 

ي كنا نناقش بعضها خلال المؤتمرات الهاتفية السابقة. وفيما يتعلق بالأسطول، استلمنا  
الرئيسية، والتر

خلال الرب  ع الثالث، واثنتير  خلال الرب  ع الرابع، ما مجموعه أرب  ع   A320CEOطائرتير  من عائلة إيرباص  

ي من العام، ليصل إجمالي حجم الأسطول إل  
ي النصف الثان 

طائرة. ومن منظور تحقيق   23طائرات ف 

ي التكاليف، نعمل بنشاط عل عدة مبادرات ويعد بعضها  
ي مراحل متقدمةوفورات ف 

إلا أنه قد طرأ   ف 

، حيث عملنا عل ترتيب الموافقات المتعلقة بالير   مع السلطات. خيص ا بعض التأخير

تكاليفنا.  قاعدة  ي 
ف  ودائمًا  مستدامًا  ا  ً ا كبير

ً
انخفاض نتوقع  بالكامل،  العملية  هذه  من  الانتهاء  وبمجرد 

 عن منشأة البطاريات    أعمالويتضمن بعضها الاستعانة ب
ً
داخلية فيما يتعلق بالعجلات والمكابح، فضلا

ي ستبدأ 
ة للهندسة والصيانة، والتر لخدمات الهندسة والصيانة لدينا. نحن بصدد تصميم وإنشاء حظير

جرى  2025العمل بحلول عام  
ُ
كة. وت " والفحوصات "إيه" لطائرات الشر ، وستجري الفحوصات "سي

" الفحوصات  معظم  الطاقة حاليًا  وحدة  ات  وتغيير الوقود  فوهة  ات  وتغيير المحركات  ات  وتغيير إيه" 

ي  
" ف  جرى الفحوصات "سي

ُ
ي حير  ت

. ستحقق المساعدة والأنشطة الأخرى داخليًا، ف  ي مركز صيانة خارج 

عام   ي 
ف  بها  العمل  وسيتم  المرجوة،  النتائج  الأخرى  المبادرات  من  عام  2024العديد  ي 

ف  ثم   ،2025  

ا، مثل إعادة التفاوض بشأن العديد من عقود الخدمة، وإنشاء
ً
منشأة خاصة بنا لجهاز محاكاة   فصاعد

ها داخليًا   ان، وجميعها حاليًا يجري الاستعانة فيها بمصادر خارجية لأطراف ثالثة، وسيؤدي توفير الطير

ي تكلفة الوحدة. 
ة ف   إل تحقيق وفورات كبير

ويوضح لكم هذا تطور شبكتنا عل مدى السنوات الأرب  ع الماضية، إنه تغيير كبير بالفعل. وكما ذكرت،    

أرى هذا العرض التقديمي بمثابة قصة مكونة من جزأين. لقد انتهينا من الجزء الأول، الذي يستعرض، 

ا، الأداء الضعيف من جهة الرب  ح، إلا أن عام  
ً
ا للاهتمام للغاية، حيث  كان عامًا مث  2023كما ذكرت سابق ً ير

ي هذا  
ي ستكلل بالنجاح ف 

ة واستخلاص الكفاءات من الأعمال التجارية التر قمنا بتحقيق استثمارات كبير

يحة التوقعاتسننتقل  العام وما بعده.   ا حول رؤيتنا لعام   إل شر
ً
. وسأغلق باب المناقشة 2024و تحديث

ا تدريجيًا للعائد خلال  ، إذ أهلّ علينا عام جدي2023تمامًا حول عام  
ً
ة لنا. ونلاحظ تحسن د بصورة مُرضيَّ

اير ومارس   الأسابيع الستة الماضية. وقد انتهى شهر يناير بشكل جيد للغاية بالنسبة لنا، ويبدو شهري في 

أشهر  ثلاثة  ي غضون 
الأول ف  للرب  ع  ي 

الهاتف  المؤتمر  الفعلية خلال  النتائج  واعدين. وبالطبع سنشارك 

ي سوى القول إنه بالفعل عام جديد. تقريبًا، ول
 يس بإمكان 

ي العديد من المجالات،   
ي الكويت إجراءات حاسمة ف 

لقد شهد التشكيل الأخير لحكومة جديدة مؤثرة ف 

ان الكويتية، إذ يتم استلام الموافقات عل نحوٍ أشع،  كات الطير ومن شأن ذلك أن يعود بالفائدة عل شر

ات الزيارة والعمل، والأ ات الإقامة العائلية، وكذلك تأشير عيد فتح تأشير
ُ
هم من ذلك، أنها اقتضت وأ

ة بهذا الإجراء. بالإضافة إل  ان غير المباشر كات الطير ان الوطنية، مع عدم السماح لشر كات الطير عل شر

ان المملوكة للحكومة عن الساحة هذا العام، ويتوجب عليهم إعادة سبع   كة الطير اجع شر ذلك، ستير

ان إنديجو من مشكلات مم كة طير ي شر
طائرة لها    100اثلة، حيث سيتم إيقاف حوالي  طائرات. كما تعان 

ذلك،   من  والأهم  المحرك.  ي 
ف  مشاكل  العام بسبب  ي    إحاطةهذا  السلت  بالتأثير  علمًا  الكويت  حكومة 

عل    طاقةلل تعمل  أن  المرجح  ومن  الكويت،  سوق  ي 
ف  الفاعلة  أداء  تقييمالفائضة    تحديدا   الجهات 

ي السابق. منها  الأجنبية
 من السماح بالإغراق كما ف 

ً
 ، بما يتماسر مع الطلب، بدلا
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ي الواقع،  
اتبعته الحكومة خلال الأسابيع الماضية. وف  النهج الذي  ي 

الكامل ف  التغيير  يتماسر ذلك مع 

  100أعلنت الحكومة الجديدة ومجلس الوزراء، قبل يوم واحد أو نحو ذلك، خطة عمل قوية لمدة  

ا أن القطاع الخاص هو السبيل الذي ستحقق الكويت من خلاله أهدا
ً
ي تعتقد حق

فها، ولا سيما  يوم، والتر

ي سوق العمل. بالإضافة إل ذلك،    300,000لتوظيف حوالي  
ي الذين شعان ما سيدخلون ف 

مواطن كويتر

نا فيما يتعلق    بالعائد، خلال الأشهر التسعة الماضية من سلسلة التحديات ذات الصلة   ضاعفنا تركير 

تناسب مع حجمنا. وتتحقق هذه  بالتكلفة، لضمان أننا نهدف إل الحصول عل أقل تكلفة للوحدة، بما ي

ي استخلصناها بشكل أساسي من تحسير  العقود الهندسية، وكذلك النفقات  
ي التكاليف التر

الوفورات ف 

كتنا.   العامة، ثم ينتهىي بها المطاف بأن تشكل منفعة دائمة لبيان الرب  ح والخسارة لشر

ي شملت الأعمال   
ي المحتمل لجميع هذه التطورات التر سأترك لكم جميعًا مهمة تحديد التأثير الإيجان 

لعام   الجزيرة  ان  كة طير تحدثت عنه خلال  2024التجارية لشر ما  نتائج كل  . وبالطبع سنطلعكم عل 

، وأترككم م ي
ي هذا الصدد، أختتم جزن 

ي غضون ثلاثة أشهر. وف 
ي القادم ف 

ع رئيس القطاع المؤتمر الهاتف 

، والذي سيليه بعد ذلك جلسة الأسئلة   ، السيد كريشنان بلاكريشنان، لاستعراض القسم المالي المالي

 والأجوبة. كريشنان تفضل.  

يحة التالية، فقد تناول   كريشنان:  ي الانتقال إل الشر
شكرًا لك يا روهيت. مساء الخير عليكم جميعًا. إذا كان يمكنت 

يحة   ي القسم السابق، ومن ثم لن أكرر ما ذكره، بل سأنتقل إل الشر
روهيت بالفعل جميع المعلمات ف 

ح أداء الرب  ع 
ّ
ي توض

الثالث. إذا نظرتم إل إيرادات التشغيل، هل بإمكانك يا روهيت الانتقال التالية، والتر

يحة التالية، نعم.   إل الشر

يحة رقم     ي الانتقال إل الشر
ي  20شكرًا لك يا روهيت. ومساء الخير عليكم جميعًا. إذا كان بإمكان 

، والتر

ي الرب  ع الرابع، وكذلك السنة المالية. ستلاحظون أن جميع المقاييس 
توضح المعالم الرئيسية لعملياتنا ف 

، باستثناء العائد، الذي ناقشه روهيت بالفعل.  ي ي اتجاه إيجان 
يحة رقم   تتحرك ف  لذلك، سأنتقل إل الشر

ي توضح أداء الرب  ع الرابع. إذا لاحظتم، لقد زاد عدد الركاب بنسبة 21
% تقريبًا، ونتيجة لذلك،  17، والتر

ارتفعت الإيرادات. ومع ذلك، كان هناك تأثير لانخفاض معدل إشغال المقاعد وانخفاض العائد عما  

ي الرب  ع ذاته من العام السابق، و 
%  5نتيجة لذلك، كانت إيرادات التشغيل للرب  ع أقل بنسبة  شهدناه ف 

ا إل هذا الحد. 12.5تقريبًا. كانت النفقات أعل بنسبة 
ً
 %، ويرجع ذلك أساسًا إل زيادة العمليات أيض

، ويرجع ذلك بشكل 17وكانت إيرادات صالة الركاب أفضل بنسبة     ي
% مقارنة بالرب  ع ذاته من العام الماض 

ا  
ً
أساسي إل أن لدينا المزيد من الركاب الذين ينتقلون عي  صالة الركاب، وكانت أرباح البيع بالتجزئة أيض

إذا نظ التالية،  يحة  الشر إل  الرب  ع. وبالانتقال  ا خلال هذا 
ً
بأكمله،  جيدة جد العام  الأداء خلال  إل  رتم 

ا أفضل من العام السابق، رُغم أن العائد  
ً
ي أعداد الركاب وكان معدل إشغال المقاعد أيض

شهدنا زيادة ف 

ي الإيرادات لهذا العام تقدر بنحو  
ا، ومع ذلك شهدنا زيادة سنوية ف 

ً
%. كانت النفقات أعل  9لم يكن جيد

يرجع أس20بنسبة   أن ذلك  إلا  انخفضت  %،  الحد. كما  إل هذا  ا 
ً
أيض زيادة مستوى عملياتنا  إل  اسًا 

انية العمومية، 56الأرباح التشغيلية بنسبة   ي المقام الأول إل العائد. وفيما يتعلق بالمير 
%، ويرجع ذلك ف 

ي نهاية عام  33بلغ الرصيد النقدي حوالي 
ا ف 
ً
ي العام السابق.  52، مقارنة ب   2023مليون

ا ف 
ً
 مليون

ي أننا دفعنا أرباحًا بلغت نحو    
: أحدهما يتمثل ف  ا، بالإضافة إل    17.5يعزى ذلك إل سببير  رئيسيير 

ً
مليون

يناها خلال   اشير ي 
التر الطائرات والمحركات  استلام  ما قبل  ي مدفوعات 

ف  الاستثمار  ا 
ً
أيض أنه كان علينا 
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ا الأصول حق الاستخدام. 
ً
العام. وقد ارتفعت الأصول الثابتة بسبب زيادة الطائرات، كما ارتفعت أيض

ي  
ي دفعناها للطائرات والمحركات التر

ي مدفوعات ما قبل الاستلام التر
وبالطبع، تمثلت الزيادة الأخرى ف 

يناها. أما فيما يتعلق بحقوق الملكية، إذا لاحظتم أن الأرباح المرحلي ي خفض اشير
ة الموزعة أسهمت ف 

. لذلك،    6حق الملكية بمقدار الرصيد المحمل، عل الرغم من زيادة الأرباح بمقدار   ي
مليون دينار كويتر

ي حالة حقوق الملكية. ثم لدينا مخطط  
ي المقام الأول، هذا هو السبب الوحيد الكامن وراء التغيير ف 

ف 

 فة الحديث مرة أخرى إل روهيت. شكرًا لكما. برنت للاطلاع عل المزيد من المعلومات. وسأنقل د

ي أي أسئلة تراودكم.  روهيت: 
 جزيل الشكر لك يا كريشنان. سنفسح المجال الآن لتلفر

نا:  ي مرب  ع     مي 
ج  استخدام خاصية رفع اليد أو يمكنكم كتابة سؤالكم ف  ي طرح سؤال، فير

شكرًا لكم. إذا رغبتم ف 

 . رجاءً، ألغِ كتم الصوت. -----الدردشة للأسئلة والأجوبة. سنتلفر السؤال الأول من  

الرب  ع   : ----- ي 
ف  عام.  بوجه  اتيجية  بالإسير يتعلق  أحدهما  لدىّ سؤالان.  الفرصة.  هذه  منخي  لكم عل  شكرًا 

ان قد تكبدت خسائر بلغت   ي تقريبًا، إذا أخذنا    9الرابع، لاحظنا أن أعمال قطاع الطير
ملايير  دينار كويتر

كز أكير عل    بعير  الاعتبار الأرباح المتأتية من عمليات مبت  الركاب. لذلك، روهيت لقد  ذكرت أنك سير

ا من عمليات مبت  
ً
ا  الركاب،حصة السوق أو معدل إشغال المقاعد، نظرًا إل أنك تستفيد أيض

ً
وأن عدد

اتيجية بها العديد من الثغرات، فيما يتعلق   . ولكن هل يبدو أن الإسير أكي  من الركاب ينتقلون عي  المبت 

تب عليه من خسارة. لذا، هل من المحتمل أن تنظر  بتكبد الخسائر والسعر الذي تبيع به التذاك ر وما يير

؟ أم أن هذه هي   ي حال انخفاض معدل إشغال المقاعد أكير
، حتر ف  ي الحفاظ عل عائد معير 

الآن ف 

الذي   القدرات  بعض ترشيد  إل حير  ملاحظة  اتيجية، 
بالإسير يتعلق  فيما  بها،  ي ستستمر 

التر الطريقة 

ي النهاية خلا 
اتيجيتك، المحتملة، خلال الربعير  الأولير   يمكن أن يحدث ف 

ل الأرباع القادمة؟ وما اسير

ي قدمًا؟
 من هذا العام، للمض 

ان الجزيرة، بالأرقام، هذا العام    كة طير ي تحصل عليها شر
ثانيًا، فيما يتعلق بالتحوط. ما مقدار الفائدة التر

ي حال حققت أي منها، أو ما الموقف الذي  
الفائدة، ف  من تحوطكم؟ وما المجال الذي تحققت فيه 

؟ وكيف ننظر إليه ي
ائب؟ هل هو مماثل للعام الماض  ي الض 

؟ وما وجه الاختلاف  اتخذته بشأن الفرق ف 

تنا أن نضع معايير  ا، أخي  ً ء من هذا القبيل؟ وأخير ي
فيما يتعلق بالفرق، هل سيؤثر عل الوضع المالي أو سر

بشأن خفض التكاليف، لكنه أمر صعب للغاية. هل يمكنك أن تقدم لنا بعض المعايير بشأن نوع خفض 

ي الأ 
ي يجب أن نراها ف 

ء حاليًا.  التكاليف، من حيث المبادرات التر ي
عمال التجارية بوجه عام؟ هذا كل سر

ي وقت لاحق. 
 ربما أعود ف 

اتيجيتنا -----شكرًا لك يا    روهيت:   أن إسير
ً
ي أصرح أولا

ا، دعت 
ً
. من الجيد الاستماع إليك، كما هو الحال دائمًا. حسن

ي تتدفق عي  قطاع  
، حول أننا نقبل فقط أعداد الركاب التر ي أو الحاصر 

ي الماض 
ا، سواء ف 

ً
لا تتمحور أبد

ان لفائدة عمليات مبت  الركاب فحسب. لطالما مثلت عمليات   نقل الركاب وستمثل دائمًا مصدر الطير

نا عل ضمان أن تكون عمليات نقل الركاب أكير ربحية كما كانت   ، وسينصب جلّ تركير  دخلنا الرئيسي

للغاية.   للاهتمام  ة  مثير الركاب  مبت   عمليات  إن  بالطبع،  الدوام.  نموذج    وتشكلعل  من  مهمًا  جزءًا 

ي تحقيق التوزان
ي تواجه    أعمالنا، وتؤدي دورًا ف 

ة التر ا للغاية يدعم المجموعة خلال الفير
ً
 مرن

ً
إذ تمثل عملا

ي والثالث. 
ي الربعير  الثان 

 فيها عمليات نقل الركاب بعض التحديات المؤقتة. وقد تجل ذلك ف 
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ي السوق ويكون     
ي تختل فيه القوى الفاعلة ف 

ومع ذلك، فإن ما يهمنا للغاية هو التعامل مع المواقف التر

كة   ء لنا كشر ي
ي مثل هذه الظروف يكون أفضل سر

ي السوق بشكل مؤقت، وف 
هناك سعة فائضة ضخمة ف 

ي ا
، سيكون هناك انخفاض ف  ي كلتا الحالتير 

ي السوق. لأنه ف 
ان الحفاظ عل حصتنا ف  لإيرادات. وعند  طير

: إما الحفاظ عل العائد وخسارة الركاب، أو نقل الركاب بسعر   مواجهة هذين الموقفير  غير المواتيير 

ا، الحرص عل حماية حصتها  
ً
ان، مؤقت أقل مما يؤدي إل انخفاض الإيرادات، فمن الأفضل لقطاع الطير

العلا العمل، والحفاظ عل  استمرارية  السوق، والحفاظ عل  ي 
الركاب، والحفاظ عل سير  ف  مع  قات 

 العمليات بسلاسة، وربما ألقيت عل مسامعكم مثل هذا الكلام من قبل. 

ان،     اتيجيتنا إل حد كبير حول الحفاظ عل هوامش رب  ح مناسبة لعمليات الطير
ي قدمًا، تدور اسير

وللمض 

لأننا نؤمن بأن نجاح عمليات مبت  الركاب مرهون تلقائيا بنجاح خدمات نقل الركاب. وخلال الأسابيع  

ي بيئة الأعمال. وحدث هذا التغيير  
 ف 
ً
ا كاملا ً حتر قبل إجراء الحكومة أي الستة الماضية، لاحظت تغيير

كات  لشر الاستيعابية  القدرة  لإدارة  الحكومة  تسلكه  الذي  الاتجاه  ي 
ف   
ً
تحولً نشهد  واضح، كما  تحول 

. وسيتكشف الكثير حول هذا   ي الأسبوعير  الماضيير 
ي مطار الكويت خاصة ف 

ان الأجنبية العاملة ف  الطير

ي الأيام المقبلة، وربما خلال الأسبوعير  ال 
ورة ضمان التخصيص  الأمر ف  . ما يهمنا هو إدراك صر  مقبلير 

ي الكويت. 
ان الأجنبية العاملة ف  كات الطير  الصحيح للقدرة الاستيعابية لشر

ة أشع مع مرورنا خلال       أهمية الذي نشهده بالفعل وسنلاحظه بوتير
وسيكون هذا هو التحول الأكير

اتيجيتنا  ، وعل وجه الخصوص، الرب  ع الثالث بالغ الأهمية. وبالتالي فإن اسير ي
الرب  ع الأول، والرب  ع الثان 

المن والربحية  الرب  ح  هوامش  عل  الحفاظ  هو  الأساسي  هدفنا   . تغيير دون   
نقل تبفر لخدمات  اسبة 

ة. أما بالنسبة للتحوط، كما تعلم فإننا لا   الركاب، حيث يكون نجاح عمليات مبت  الركاب نتيجة مباشر

من  حققناه  الذي  الدخل  إل  بالإضافة  التنفيذ،  وسعر  لدينا،  التحوط  عن  واضحة  تفاصيل  نعطي 

ي أن أبلغكم أن التحوط، الذي يغطي  
كمية الوقود السنوية لدينا،  % من  50التحوط. ومع ذلك، يمكنت 

ي عام  
ي تم التحوط لها، قد ساهم مساهمة جيدة للغاية ف 

ونتوقع مساهمة    2023وهو ما يمثل الكمية التر

ي عام  
ا، يا كريشنان، فإنه يقع ضمن نطاق الرقم الأدن  المكون من 2024مماثلة ف 

ً
. وإن لم أكن مخطئ

 .  سبعة أرقام بالدولار الأمريكي

 نعم.   كريشنان: 

   . -----أرجو أن أكون قد أجبت عل أسئلتك،    روهيت: 

 شكرًا لكم. هل يمكنك إلقاء المزيد من الضوء حول خفض التكاليف؟ : -----

ي كان موجهًا   روهيت: 
ي تم تخفيضها بدقة. أعتقد أن تعليفر

لا أعتقد أنه من الممكن تحديد التكاليف الداخلية التر

والتكلفة، وكيفية  المقاعد  العائد وإشغال  الاعتبار  ي 
الأخذ ف  الشاملة مع  العمل  ديناميكيات  نحو  أكير 

 من  
ً
الرب  ع الأول. وبدلا نتائج  للتأثير عل  الثلاث  العوامل  الرب  ع  تفاعل هذه  نتائج  انتظار  يمكننا  ذلك، 

 الأول. 

 لكم.   : -----
ً
 شكرًا جزيلا



ر    2023  لعام لرابعلرب  ع ا النتائج  والمستثمرينمحضر مؤتمر المحللي 

 of 10 7  صفحة 

 

نا:  من   مي  الأول  الدردشة.  ي 
ف  أسئلة  لدينا بضعة  لكم. كان  مستقبل  ----- شكرًا  ي 

ف  نفكر  أن  لنا  ي 
ينبع  . كيف 

والأرباح   النفط،  وأسعار  والنفقات،  الدخل  تعادل  عوائد  حيث  من  الركاب،  نقل  خدمات  عمليات 

 المستدامة من العمليات؟

، وأشكرك عل سؤالك، ونأمل أن نسمع منك مرة أخرى، فالتوقعات تبدو إيجابية لجميع  -----باختصار،   روهيت: 

ي وضعناها عل مدى السنوات القليلة  
ي أرسخ بالأسس العميقة التر

العوامل الثلاث. وأعتقد أن قناعتر

الأسطول، ي 
أجريناها ف  ي 

التر بالاستثمارات  الجزيرة، وكذلك  ان  كة طير ي شر
ف  الوحدة    الماضية  وتكاليف 

العمل هو عمل مستدام ومرب  ح   أن هذا  تعزز  ي وضعناها لأنفسنا 
التر الدائمة والمستدامة، والأهداف 

تلك   مع  للتعامل  ا 
ً
مرن تكون  أن  وعليك  تحديات،  تجاري  عمل  يواجه كل  الحال،  وبطبيعة   . ومتير 

الناجم الانزعاج  من  الرغم  عل  أنه  أظهرنا  أننا  وأعتقد  الفصلية    التحديات.  النتائج  مناقشة  عن 

ا. 
ً
امنا بالنجاح عل المدى الطويل يظل ثابت  المتواضعة، فإن الير 

ي عام  أتوقع أن تكشف    
كة الجزيرة ف  أنه عل الرغم من الانكماش المؤقت الذي استمر    2024أعمال شر

الأداء   مقاييس  جميع  فإن  للآمال،  مخيبة  إجمالية  أرباحًا  اعتباره  يمكن  ما  إل  أدى  ما   ، ربعير  أو  ربعًا 

ي عام  
ي مسار تصاعدي حتر ف 

ي الأ 2023الأخرى، باستثناء هذا الجانب، كانت ف 
ا ف 
ً
داء  . وأتوقع تحسن

 . 2024ابتداءً من الرب  ع الأول من عام 

نا:   . هل شهد هذا الرب  ع أي خسائر استثنائية؟ -----شكرًا لكم. السؤال التالي من  مي 

ا. -----لا،  روهيت: 
ً
. كريشنان، يرج  تصحيح لي إذا كنت مخطئ ء قيد التشغيل عل حد علمي ي

 . أعتقد أن كل سر

 أنت محق تمامًا.  كريشنان: 

نا:  ا من   مي 
ً
أيض التالي  السؤال  ا. 

ً
الزيادة  -----حسن الركاب؟ وما  توسيع صالة  بمستجدات  اطلاعنا  أيمكنك   .

ي عدد الركاب عامي 
 ؟ 2025و 2024المتوقعة ف 

ي عام   روهيت:  
ي صالة الركاب ف 

ي نقل  2023لعلكم تتذكرون أنه حتر مع كل القيود المفروضة ف 
  4.7، نجحنا ف 

اض أن عدد ركاب   ملايير  راكب. ومن الجدير بالذكر أن صالة الركاب هذه صُممت عند إنشائها عل افير

ان الجزيرة يبلغ   كة طير ان، كان من ال  1.8شر كة الطير متوقع أن تصل  مليون راكب، وحتر مع توسع شر

ي أجرينها  
، وبعد كل التحسينات التر ي الوقت الحالي

ي ونصف مليون راكب. وف 
إل ما بير  مليونير  ومليون 

ي صالة الركاب الحالية، والبوابات الإضافية، ومكاتب تسجيل الوصول الإضافية، وصلنا الآن إل  
  4.7ف 

إل زيادة هذا العدد إل ستة ملايير  راكب،    T5ب  ملايير  راكب. ومن المتوقع أن يؤدي توسعة مبت  الركا

ي ظل التحسينات الإضافية. وعل حد علمي حصلنا حتر الآن عل ثلاث   6.5وربما حتر  
ملايير  راكب ف 

 موافقات تنظيمية، ولا تزال موافقتان مهمتان لم نحصل عليهما بعد. 

ان الجزيرة. كانت هناك   كة طير ات ليست مقتضة عل شر ومن الجدير بالذكر أن العديد من هذه التأخير

بطء   الذي شهد   ، ي
الماض  العام  الحكومية خلال  الدوائر  المعلقة من مختلف  الموافقات  العديد من 

ي هذا الوضع، حي
ا ف  ً ة تغير ي الأسابيع الأخير

ث حصلنا عل  نشاط الموافقات الحكومية. لقد لاحظنا ف 

 موافقات لمختلف الأمور تباعًا وأتوقع الحصول عل جميع الموافقات اللازمة خلال الرب  ع الأول. 
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نا:  ي نفقات  -----شكرًا لكم. السؤال التالي من   مي 
التشغيل؟ وكيف سيتم إدارة  . هل يمكنك توضيح الزيادة ف 

ي  
ي المستقبل للحفاظ عل هوامش التشغيل؟ هل يجب أن نعتي  العائد هو المعيار الجديد، ف 

ذلك ف 

 ظل تزايد المنافسة؟ 

مع عملياتنا، وهي عدد رحلاتنا  ----- روهيت:  تمامًا  الرابع  الرب  ع  ي 
ف  ي لاحظتها 

التر التشغيلية  النفقات  تتوافق   ،

ان المجمعة  ي تسم طول المرحلة، بالإضافة إل عدد ساعات الطير
ي نقطعها والتر

الجوية والمسافة التر

ة والمتغير الثابتة  التكاليف  من  معير   مقدار  من  النفقات  هذه  وتتكون  التكاليف  لطائراتنا.  وتشمل   .

وبطبيعة  ذلك.  إل  وما  والتحليق  والوقوف  الهبوط  ورسوم  الطاقم  وبدلات  الوقود  بالطبع  ة  المتغير

بالسنوات  مقارنة  التشغيل  تكاليف  ي 
ف  بالزيادة  يتعلق  وفيما  الثابتة.  بالتكاليف  علم  أنت عل  الحال، 

لدان لرسوم الهبوط والوقوف، ورسوم المناولة الأرضية، السابقة، فإن ذلك يرجع غالبًا إل زيادة بعض الب

ورسوم التحليق، وما إل ذلك. والعديد من هذه الأمور قيد التفاوض الفعال، ونحن نرفض ذلك. ويكمن  

ر.  ي منع أي إنفاق غير مي 
 هدفنا ف 

تتجاوز    المثال، حيث  الدوحة عل سبيل  لنأخذ  ا يشبه الاحتكار. 
ً
ولكن هناك حالات نواجه فيها شيئ

ي مطار الدوحة تكلفة مطار   A320تكلفة المناولة الأرضية أثناء تحول طائرة ذات هيكل ضيق من طراز  
ف 

ي الدوحة. لذا، يتعير  
ي لندن ويعزى ذلك إل الاحتكار الذي يتمتع به مزود المناولة الأرضية ف 

و ف  هيير

علينا أن نتعامل بشكل فعال مع مزود خدمات المناولة الأرضية، ونبحث عن حلول، نظرًا لعدم وجود  

ي حال عدم تلبية متطلباتنا، فق
ا خيارات بديلة. وف 

ً
د نضطر إل الابتعاد. بخلاف ذلك، ستلاحظ انخفاض

ي كل رب  ع سنوي، لا سي
ي تكاليف وحدتنا لمختلف البنود ف 

ث  ف  ي مجال الهندسة والصيانة. ولا أكير
ما ف 

ومن   تحسينات،  هناك  ستكون  توسعنا،  ومع  متناسبة.  غير  لدينا  التشغيل  تكاليف  بشأن كون  تمامًا 

ي أبريل أو بحلول أواخره أو أوائل مايو، مما سيعزز 
ين ف  الرابعة والعشر المقرر أن نحصل عل طائرتنا 

 هيكل التكاليف لدينا. 

ي شهدها عام    
ا سؤال آخر حول إذا ما كانت العائدات التر

ً
، ولا سيما الرب  ع الرابع،  2023كان لديك أيض

، وذلك بسبب السعة  ي
العائدات منخفضة بشكل استثنان  ي هو لا؛ وهذه  الجديد. جوان  المعيار  تمثل 

من   ي 
الثان  الرب  ع  من  اعتبارًا  يظهر  قد  الفعلي  الجديد  المعيار  أن  وأتوقع  ا، الفائضة. 

ً
فصاعد العام  هذا 

ي مطار الكويت. 
ان الأجنبية ف  كات الطير  بمجرد ترشيد سعة شر

نا:  ي الدردشة. أيمكنك اطلاعنا بمستجدات الوضع الربعي للإدارة العامة   ----- لدينا سؤالان آخران من   مي 
ف 

انخفضت من   قد  الربعية  الجزيرة  كة  أن حصة شر أعتقد  ي وتداعياته؟ 
المدن  ان  إل  40للطير  %25  %

 للخطوط غير المؤكدة. 

ي أوائل عام   روهيت: 
. وأعتقد 2023هل تتحدث عن حقوق المرور للرحلات الجوية إل الهند؟ نعم. تم ذلك ف 

ي الأسبوع الأخير من ديسمي   
ا. وهو قيد المناقشة 2022ف 

ً
. ونرى أن هذا غير عادل، وقد قدمنا استئناف

ت بسبب عدم كفاية ي تعير
ي أدرجه ضمن المسائل العديدة التر

المشاركة أو اتخاذ    والدراسة حاليًا، لكنت 

إل    60القرار من قِبل الحكومة عل مختلف المستويات. ونتوقع إعادة النظر فيه، وأن يعود إل نسبة  

جح    40 ي أن صحة حجتنا سير
ام بموعد محدد، ولكن لدي ثقة قوية ف  من أجل العدالة. لا أستطيع الالير 

 ل من هذا العام. الكفة، وسيتغير الوضع عل الأرجح خلال الرب  ع الأو 
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نا:  من   مي  ا 
ً
أيض التالي  السؤال  لكم.  الركاب  -----شكرًا  صالة  بمستجدات  اطلاعنا  أيمكنك   .T6    وع والمشر

ك السعودي؟  المشير

بشأن   روهيت:  للإبلاغ عنه  ء آخر  ي
لدي أي سر الموافقات ------،  T6ليس  فئة  إل  . وأضيف ذلك مرة أخرى 

ة من الموافقات، عما كنت   ي المجموعة الأخير
 اليوم بشأن تلفر

ً
ي أكير تفاؤلا

المعلقة من الحكومة. لكنت 

ي مناقصة 
وع السعودي، فالوضع غريب للغاية. لقد شاركنا ف  عليه قبل ثلاثة أشهر. أما بالنسبة للمشر

ي 
ان المحورية ف  كة الطير ي المملكة العربية السعودية    شر

الدمام، وكان هناك إخطار من الجهة التنظيمية ف 

ي ديسمي  بأن المناقصة بأكملها قد تم إلغاؤها، لذلك لم يمنحوها لأي جهة. بل عل العكس ذكروا أنه  
ف 

  .
ً
ي هذه المناقصة. وأعتقد أن  ستكون هناك مناقصة جديدة، وقد أصدروها لاحقا

ونشارك مرة أخرى ف 

أعل  نمتلك  أننا  نرى  احنا.  اقير تقديم  م  تقريبًا، ونعير  الشهر  للتقديم هو منتصف هذا  ي 
النهان  الموعد 

 المؤهلات وأفضل خطة عمل لذلك. لكن من يدري؟

هذه عملية مناقصة. وأنا متأكد من أن لديهم اعتبارات متعددة. وفيما يتعلق بخطة عملنا وما يمكننا    

ي  
قية من المملكة العربية السعودية، فإننا نعتقد أن لدينا أفضل المؤهلات. لكنت  القيام به للمنطقة الشر

بناءً عل مناقشاتنا العديد50  -   50أقيم فرصنا بحوالي   ي الحذر.  . وكما تعلمون، 
ي أميل إل توج 

ة، أنت 

وأحاول تقديم رؤية متوازنة لأعمالنا وآفاقها، وأعتقد أن الفرص متساوية. ومع ذلك، تجدر الإشارة إل  

، من تلك   ة للاهتمام، إن لم تكن أكير أن لدينا ثلاثة محاور محتملة أخرى نعكف عل تقييمها، وكلها مثير

ي ذكرتها للتو، الدمام. 
 التر

نا:  ي الاعتبار الزيادة  -----شكرًا لكم. السؤال التالي من   مي 
. ما حركة الديون عل أساس رب  ع سنوي، مع الأخذ ف 

 مليون ؟  17النقدية البالغة 

ا. ما   كريشنان: 
ً
ضنا ما يقرب من  حسن ا حتر نهاية عام    26حدث هو أننا اقير

ً
ا عل سحب 2023مليون

ً
، وحصلنا أيض

الهدف   وكان  العام.  نهاية  دفاتر  ي 
ف  ينعكس  ما  وهذا  ملايير  ونصف،  بحوالي خمسة  المكشوف  عل 

ي تبلغ حوالي  
ي تكبدناها، والتر

ي    مليون دينار   34الأساسي من ذلك هو تمويل النفقات الرأسمالية التر
كويتر

اء الطائرات والمحركات.   أنفقناها عل شر

ي حصلنا   روهيت: 
لقد استخدمنا أموالنا الخاصة لتغطية جميع مدفوعات ما قبل استلام الطائرات والمحركات التر

 بير  النقد والديون. 
ً
 طفيفا

ً
، حققنا توازنا  عليها، وهي ممارسة غير معتادة. وبالتالي

نا:  ات الحكومية المعلقة، ما الأسباب الرئيسية لتحسن -----شكرًا لكم. السؤال التالي من  مي  ي ضوء التغيير
. ف 

اير؟ ي يناير وفي 
 العائدات وبيئة التشغيل ف 

ي نهاية نوفمي  وأوائل ديسمي    روهيت: 
ي التخطيط الذي بدأناه ف 

ا. ويكمن تفسير ذلك ف 
ً
هذه ملاحظة صحيحة جد

والذي ارتكز عل التخطيط لأسوأ السيناريوهات وكان هدفنا هو الحفاظ عل هوامش ربحنا وتعزيزها  

 
َّ
ي ظروف السوق أو البيئة أو العائد. وقد نف

ي حالة عدم وجود أي تحسينات ف 
ات جوهرية  حتر ف  ذنا تغيير

ي تولد أرباحًا  
نوعًا ما عل شبكتنا، من حيث تكرار الرحلات الجوية، وزيادة التشغيل إل الخطوط التر

ي أصبحت غير مربحة، بسبب انخفاض العائدات. ومن 
، وتقليص بعض العمليات عل الخطوط التر أكير

ات   تغيير أجرينا  فقد  بنجلاديش.  ا 
ً
سابق المربحة  وقلصنا  الخطوط  لدكا،  الجوية  الرحلات  تكرار  عل 

 العمليات إل شيتاغونغ وكاتماندو، عل سبيل المثال. 
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ي هذه الخطوط. وبعد ذلك شهدنا  
ي حد ذاتها إل تحسير  أساسيات العمل ف 

ات ف  وقد أدت هذه التغيير

المدرسية  العطل  متوقعا خلال  الذروة، كما كان  المسافرين. وحدثت  ي معنويات 
ف  التحسن  ا من 

ً
مزيد

ي الأسواق الأخرى. وأعتقد أنه من خ
 ف 
ً
ا وضعًا مماثلا

ً
ي الكويت. وشهدنا أيض

لال الجمع بير   العربية ف 

ي 
ا طبيعيًا ف 

ً
 وتعديل حجم شبكتنا بشكل مناسب، ستشهد تحسن

ً
جهود المبيعات والتسويق الأكير حزما

ان  كة طير ي أريد تسليط الضوء عليها، إن كنت تتابع شر
كل من العائد وإشغال المقاعد. ومن الأشياء التر

 
ً
ي إشغال المقاعد. قبل  الجزيرة عل مدى السنوات الست أو السبع الماضية، ستلاحظ تحسن

ا كل عام ف 

الجزيرة   كة  ي سنوات تقريبًا، حققت شر
أو ثمان  بل أود أن أقول سبع  خمس أو ست أو سبع سنوات، 

% وتمثل النسبة القياسية. واليوم، يبلغ معدل إشغال المقاعد القياسي 70معدل إشغال المقاعد بنسبة  

الن 80لدينا   يناير تتجاوز هذه  سبة القياسية. ويشير هذا إل زيادة معدل إشغال %، بل إن أرقام شهر 

 المقاعد، وتحسير  الإدارة، وإدارة أفضل للعائد، وضبط الشبكة بشكل جيد. 

ات جديدة، وإصدار تصاري    ح الإقامة،    بالإضافة إل ذلك، وكما لاحظت بشكل صحيح، فإن تقديم تأشير

ي بذلناها بالفعل. آمل 
ها من المبادرات الحكومية المفيدة لصناعتنا ستكمل الجهود الداخلية التر وغير

نا، سأتلفر آخر سؤال الآن.   أن أكون أجبت عل سؤالك. مير

نا:  ي انطلقت خلال عام  ------السؤال الأخير من  مي 
، فهل واجهت  2023. أما بالنسبة للخطوط الجديدة التر

 تحديًا من حيث الربحية الهامشية؟ 

ي نعمل بها واجهت تحديات، بسبب هوامش   روهيت: 
وأود أن أقول نعم ولا. أود أن أقول إن جميع الخطوط التر

ا، هل واجهت الخطوط تحديات؟ الجواب نعم، ولكن  
ً
الرب  ح، وذلك بسبب العائد والسعة الفائضة. إذ

ا ل 
ً
لغاية، وكما  ذلك لا يقتض عل الخطوط الجديدة. أود أن أقول إن الخطوط الجديدة حققت أداءً جيد

ا لخطة عملها. وخير مثال عل ذلك موسكو. لقد تجاوزت موسكو توقعاتنا كوجهة جيدة  
ً
توقعنا، وفق

ي رؤية عدة 
ي أرباحنا الإجمالية. ونحن نعتقد أنها وجهة سياحية ممتازة، ويتجل ذلك ف 

للغاية، وتساهم ف 

ي دول مجلس التعا
، بالإضافة إل مواطت  ي الآخرين، كل شهر يسافرون إل آلاف من الكويتيير  ون الخليخ 

ان الجزيرة.  كة طير  موسكو عي  شر

العملي     الخيار  الواقع  ي 
الجزيرة، لأنها ف  كة  الحكوميون يسافرون إل موسكو عي  شر المسؤولون  وحتر 

 ، ي ، بل ولأغلب دول مجلس التعاون الخليخ  ونية للكويتيير 
ات دخول إلكير الوحيد. وفتحت روسيا تأشير

ي الكويت امتيازا مماثلا للمواطنير  الروس لزيا
رة الكويت بما يتماسر ونتوقع أن تمنح وزارة الخارجية ف 

 مع هذه المستجدات لتشجيع الزوار إل الكويت. 

ا بشأن عام  
ً
، وأتطلع إل المكالمة  2024وأشكركم جميعًا عل حضوركم هذه المكالمة. وأنا متفائل جد

 التالية، حيث سنطلعكم عل النتائج الفعلية للرب  ع الأول. شكرا لكم عل وجودكم معنا.   

نا:   شكرًا لكم. شكرًا لك روهيت وكريشنان، وشكرًا للجميع عل الانضمام. وب  هذا تنتهىي مكالمة اليوم.   مي 


